
9فرهنگ و هنر
شهاب صادقی آهنگساز و مدرس گیتار مطرح کرد؛

گــروه فرهنگ و هنــر -یکی از 
اتفاقات متفاوت این روزهای موســیقی 
برگزاری کلاس های آموزشــی موسیقی 
راک توســط شــهاب صادقی )نوازنده، 
آهنگســاز و مدرس موسیقی( است. او 
که فعالیت حرفه ای خود را از اوائل دهه 
هشــتاد آغاز کرده، مدتی ست در صفحه 
یوتیوب خود به آموزش گیتار می پردازد.
صادقــی کــه به دلیل مشــکلات 
اقتصــادی مردم و جلوگیری از شــیوع 
بیمــاری کرونــا؛ کلاس هــای خود را 
به صــورت رایــگان و مجــازی برگزار 
می کند، طی جلسات آموزشی اش ضمن 
تدریس گام به گام گیتار، جزییات کاملی 
از سیســتم های صــدا را در قالب ویدیو 
در دسترس هنرجویان و علاقمندان قرار 

می دهد.
شــهاب صادقــی کــه تازه ترین 
کنســرتش، اســفندماه ســال گذشته به 
دلیل شــیوع بیماری کرونا لغو شــد، از 
چگونگی شــکل گیری ایــده برگزاری 
کلاس های رایگان و مجازی اش گفت و 
درباره وضعیت کلی سبک راک در کشور 

توضیحاتی داد.
کنســرت گروه موســیقی شهاب 
صادقــی ۲۳ اســفندماه ۱۳۹۵ با شــعار 
»تزکیه و تخلیه« در سالن »اریکه ایرانیان« 

برگزار شد.
طی ماه هــای گذشــته افراد 
معدودی به آموزش موســیقی در 
فضای مجــازی پرداخته اند و این 
در حالی اســت که چنیــن اتفاقی 
تاکنون در ســبک راک رخ نداده و 
شما نخستین نفر هستید که در این 
زمینه اقدام به برگزاری کلاس های 
رایگان و آنلاین کرده اید. چطور به 

این فکر رسیدید؟
به طــور کلــی موضوعاتی وجود 
داشــت که مرا به برگــزاری کلاس های 
آموزشــی رایگان ترغیــب کرد. یکی از 
موضوعــات مقوله مالی و اقتصادی بود. 
بــه هرحال کلاس های آموزشــی گیتار 
الکتریک نســبت به دیگر سازها عموما 
ارزان قیمــت نیســتند و همین موضوع 
هنرجویــان و علاقمنــدان را همــواره 
بــا مشــکلاتی مواجه می کنــد. خودم 
کــه مدرس گیتــار الکتریک به صورت 

خصوصی هستم خیلی با چنین مسائلی 
مواجهــم. می دیــدم کــه هنرجویان از 
گــران بودن کلاس ها ناراحت بودند و با 
مشــکلات بسیاری در این زمینه دست و 
پنجه نرم می کردند، بنابراین یکی از دلایل 
برگــزاری کلاس ها همین موضوع بود و 
در نهایت تصمیم گرفتم برای افرادی که 
توان مالی پرداخــت هزینه ها را ندارند، 
کلاس هایــی برگزار کنــم تا به صورت 

رایگان از آنها بهره مند شوند. 
یکــی دیگر از مــواردی که مرا به 
برگــزاری کلاس های مجــازی ترغیب 
کرد کرونا و بحرانی اســت که به واسطه 
این بیماری ایجاد شــده است. احساس 
کردم اگر در شــرایط فعلی کاری انجام 
دهــم و کلاس های رایگان برگزار کنم به 

خیلی ها انگیزه خواهم داد. 
به ایــن فکر کــردم علاقمندان و 
هنرجویان به جای آنکه اوقات بیکاری و 
فراغتشان را در بیرون از خانه بگذرانند و 
به شیوع بیماری کمک کنند، می توانند در 
خانه آموزش ببیند و به فراگیری موسیقی 
بپردازند، بی آنکه هزینه ای پرداخت کنند. 
تصورم این بود که بهترین کار در شرایط 

فعلی همین اتفاق است.
اســتارت ایــن کار در تعطیلات 
نــوروز زده شــد، امــا کلاس هایم کلی 
بود و به جزییــات نمی پرداخت. در آن 
مقطع می خواســتم به نوعی کمک حال 
هنرجویان و علاقمندان باشــم. در ادامه 
به این نتیجه رســیدم که اگر می خواهم 
کلاس های مجازی ام نیز مانند کلاس های 
خصوصــی جزیی و کامــل و تکمیل و 
مفصل باشــد، باید آن را گسترش دهم و 
در این صورت اســت که می توانم کمک 
حــال هنرجویان باشــم و به این ترتیب 
آنها نیز از زمانی که صرف می کنند نتایج 

بهتری خواهند گرفت.
یعنی ایــن کلاس ها به لحاظ 
کیفــی تفاوتــی بــا کلاس هــای 

حضوری ندارد؟
بله همینطور اســت. حال می توان 
گفــت کلاس هایــی کــه در یوتیوب 
برگزار می کنــم، ادامه همان کلاس های 
خصوصی اســت؛ زیرا مقــولات مهم با 
تمــام جزییات تدریس می شــود و طی 
این روند هنرجویان واقعا از وجود معلم 

بی نیاز خواهند شد، گویا در کلاس های 
حضوری آموزش می بینند. 

بــرای برگــزاری کلاس های 
مجازی  با چــه چالش هایی مواجه 
بودید و چه شــد کــه یوتیوب را 
بــرای فعالیت های مجازی انتخاب 

کردید؟
 بــا چالش خاصــی مواجه نبوده ام 
و هرچه بوده؛ حواشــی بوده است. قبلا 
در صفحه اینســتاگرامم به صورت زنده 
تدریس می کردم، اما این کار با مشکلاتی 
همراه بود. مثلا اینکه امکان ســیو کردن 
جلســات وجود نداشــت و فایل های 
مربوطه به مدت ۲4 ساعت در اینستاگرام 
می ماندند و قابل مشاهده بودند، به همین 
دلیل هنرجویان نمی توانســتند در آینده 
از کلاس هــا بهره مند شــوند. یوتیوب 
در مقایسه با اینســتاگرام دارای مزایای 
بیشــتری اســت. جز اینکــه یوتیوب 
فیلتر اســت و این موضوع مشکلاتی را 
برای کاربران ایجاد می کند، اما ســایتی 
همیشگی اســت و فایل های بارگذاری 
شــده در آن پس از مدتی پاک نمی شوند. 
این ویژگی بــرای من اهمیت دارد؛ زیرا 
می خواهم ویدئوهای آموزشــی ام برای 

همیشه ماندگار شوند.
 یوتیــوب در میان هنرمندان 
دیگــر کشــورها نیــز عمومیت 
بیشــتری دارد و بســتر مناسبی 
بــرای فعالیت هــای هنرمندان و 
مدرسان موســیقی و دیگر هنرها 
به حســاب می آید. طــی چند ماه 
گذشته که بیماری کرونا مردم دنیا 
را درگیر کرده نیــز خوانندگان و 
گروه های خارجی کنسرت هایشان 

را در یوتیوب برگزار کرده اند.
بله همینطور است. به نظرم موسیقی 
یکی از مشاغلی است که بیشترین ضربه 
را از کرونا خورده اســت. شــما حساب 

کنید شــغل و حرفه افــرادی چون من 
موســیقی اســت و تنها از این راه کسب 
درآمد می کنیم و حال شــغل مان به نوعی 
تعطیــل اســت. معمولا در طول ســال 
کنسرت هایی برگزار می شد و منبع درآمد 
اصلی موزیســین ها بود و حال با وجود 

بیماری کرونا این بخش وجود ندارد. 
خودتان نیز قرار بود طی این 

مدت کنسرتی برگزار کنید؟
بله قرار بود پنجم اســفندماه سال 
گذشته کنسرت برگزار کنیم اما متاسفانه 

به دلیل بحران بیماری کرونا لغو شد.
فعالیت های آموزشی تان طی 
این مدت چــه وضعیتی پیدا کرده 

است؟
قاعدتا نحوه فعالیت آموزشگاه های 
موسیقی نیز تحت تاثیر وضعیت موجود 
بوده و من نیز طی این مدت تعداد عمده ای 
از هنرجویانم را از دســت داده ام، زیرا از 
ابتلا به کرونا هراس داشــتند و به همین 
دلیل در کلاس ها حضــور نمی یافتند و 
ایــن رویه همچنان وجود دارد. از طرفی 
حضور در کلاس هــای آنلاین نیز برای 
بســیاری از هنرجویان مقدور نیست و 
شاید راندمان پایینی داشته باشد. بحران 

کرونــا برای من و دیگر موزیســین ها و 
مدرسان ضربه بسیار سنگینی بود. . البته 
متاســفانه هیچ حمایتی از موزیسین ها و 
مدرسان و آموزشــگاه ها ازسوی دولت 

وجود ندارد.
آیــا نحــوه آمــوزش گیتار 
الکتریک با دیگر ســازها در فضای 

آنلاین متفاوت است؟
بله نحوه آمــوزش گیتار الکتریک 
با دیگر ســازها متفاوت اســت. یکی از 
ویژگی های ساز گیتار الکتریک ماندگاری 
صدای آن اســت. زمانی که شما با گیتار 
الکتریک نتــی را به صدا درمی آورید آن 
صدا قطع نمی شــود و ادامه پیدا می کند 

و ایــن اتفاق به نوعــی کثیفی صدا حین 
نواختــن را افزایش خواهد داد. به همین 
دلیل مدرس و نوازنده حتما باید از همان 
ابتــدا در تمیز کاری وســواس به خرج 
دهنــد و در جهت رفع این کاســتی باید 
تکنیک هایی را اعمال کنند. تکنیک های 
مذکور باید حضوری آموزش داده شوند 
و مدرس برای اجرای درســت آنها باید 
دســت هنرجو را روی ساز جابجا کند تا 
آن تمیــزی لازم در نوازندگی اش لحاظ 
شــود. قاعدتا پرداختن به این موارد در 

آموزش آنلاین کار آسانی نیست.
به اعتقاد شــما موسیقی راک 
طــی دو دهه اخیر چــه روندی را 
پیموده و نظر مسئولان نسبت به 
این ســبک تا چه حد تغییر کرده و 
آیا هنوز جبهه منفی نســبت به آن 

وجود دارد؟
نمی دانــم ایــن جبهــه منفی که 
می گویید و واقعا هم وجود دارد از کجا و 
چگونه رقم خورده و شکل گرفته است. 
واقعــا نمی دانم که در ابتدا چه کســی به 
این موضوع اذعان کرد که فعالان ســبک 
راک ممکن است شیطان پرست باشند و 
ایراداتــی و برچســب هایی از این قبیل! 
واقعــا آنطور که برخــی تصور می کنند 
نیست و این حرف و حواشی ها سندیتی 

ندارد.
تصــور عوام این اســت که فعالان 
سبک راک با دارو و دراگ و ماری جوانا و 
مواد مخدر سرو کار دارند. از طرفی سبک 
راک به خودی خود گونه ای نمادین است 
و شــاید آن نمادها ذهن عوام و مسئولان 
را به ســمت مسائلی چون شیطان پرستی 
بــرده و تفکر آنها را دچار اشــکال کرده 

است.
نیــز  پــاپ  موســیقی  شــاید 
زیرشاخه های داشته باشد که مورد تایید 
مسئولان نیستند. آیا در این صورت باید 

موسیقی پاپ را ممنوع کنیم؟ به هرحال 
موســیقی راک سبکی بسیار متنوع است 
و طیف گســترده ای از زیر شــاخه ها را 
دربرمی گیــرد. در ایــن میــان برخی از 
بخش ها بدون نقص و حاشــیه هستند و 
برخی دیگر دارای حاشیه های بسیارند. 

بنابراین اینکه ما کل موزیسین های 
راک را در یــک دســته قرار دهیم و همه 
آنها را با یک معیار بســنجیم غلط است. 
به طور مثال این درســت نیست که همه 
فعــالان راک را شیطان پرســت بدانیم و 
اینگونه تصــور کنیم که همه بخش های 
مربوط به این ســبک دارای نماد هستند. 
بر همین اســاس اگر قرار باشد نسبت به 

نگرش و عملکرد مســئولان انتقادی را 
مطرح کنیم باید از  آنها بخواهیم نســبت 
به سبک راک اطلاعات خود را بالا ببرند 
و زیر شاخه هایش را رصد کنند تا آنها را 
بشناســند و دریابند. در این صورت آنها 
می توانند با نگرش درست زیرشاخه هایی 
که مورد نظر و تاییدشان نیست را ممنوع 
کنند، نه اینکه کل موسیقی راک را نادیده 

بگیرند.
راک یکــی از ســبک های موثــر 
دنیاســت. بــر همین اســاس، می توانم 
به جــرات بگویــم میــزان تاثیری که 
موزیســین های راک دارنــد را فعــالان 
ژانرهــای دیگــر ندارند. اما متاســفانه 
حواشــی ها و نظرات منفــی از نقطه ای 
آغاز شــدند و دهان بــه دهان عمومیت 
پیدا کردند و در ادامه به گوش مســئولان 
رســیدند و این روال تا بــه امروز ادامه 
داشــته اســت. با همه اینها در این لحظه 
که با شما حرف می زنم، می توانم بگویم 
امروز نســبت به گذشته درهای بیشتری 
به روی ســبک راک و فعالان این عرصه 

باز شده است. 
این فرهنگ سازی به مرور صورت 
گرفتــه و حــال می توان گفــت امروزه 
مســئولان نســبت به راک نگاه بهتری 
دارند. حال برای مسئولان نسبتا روشن 
شــده که سبک راک آن چیزی نیست 
که تصــور می کرده اند. آنها به نوعی 
متوجه شــده اند که راک می تواند در 

ایران به سبکی رسمی تبدیل شود. 
قاعدتــا برای جا افتــادن بهتر این 
فرهنــگ و تغییــر نگاه عمــوم مردم و 
مسئولان نسبت به راک هم زمان بیشتری 

لازم است.
با این تفاسیر نسبت به آینده 

راک در ایران نظر مثبتی دارید؟
بله نســبت به این موضوع بســیار 
خوشبینم و تصورم این است که در آینده 
نزدیک موســیقی راک نیز مانند ســبک 
پاپ عمومیت پیــدا می کند و هنرمندان 
ایــن عرصــه فعالیت هــای راحت تر و 

گسترده تری خواهند داشت.
از دهه هفتاد تاکنون گروه های 
بســیاری در زمینه موسیقی راک 
تشکیل شــده اما اغلب آنها پس از 
مــدت کوتاهی دوام نیاوردند. چرا 
تاکنون در تشــکیل گروه های راک 

موفق نبوده ایم؟
دلیل عمده این وضعیت عدم کسب 
درآمد فعالان سبک راک است. زمانی که 

شــما نتوانی از شغل و حرفه ات 
درآمد کســب کنــی نتیجه 
همین خواهد شد، حتی اگر 
پای عشق و علاقه بسیار در 

میان باشد. 
شــما باتوجه به جوان 
بــودن و انــرژی و انگیزه 

داشتن درنهایت یک روز 
دو روز یا چند ماه و چند 

ســال به فعالیتت ادامه 

می دهی. اگر حرفه تان موســیقی باشد، 
باید به کســب درآمد منتهی شــود و در 
غیر این صورت ادامه روند فعالیت آسان 
نیست و در نقطه ای متوقف خواهد شد. 
یعنی موسیقی برایتان به کاری فوق برنامه 

تبدیل می شود. 
متاســفانه در حال حاضر موسیقی 
بــرای عمــده موزیســین ها و گروه ها 
کاری فوق برنامه اســت و آنها در خانه 
برای خودشــان ســاز می زنند. از سال 
۱۳80 بــه این طرف موزیســین هایی را 
می شناسم که موســیقی را رها کرده اند. 
به نظرم اگر تشــکلی وجود داشت و اگر 
سیســتم به سمت و ســویی می رفت که 
اهالی موســیقی راک به واسطه آن کسب 
درآمد می کردند، وضعیت به این شــکل 
نبود و بندهــا و گروه ها به فعالیت خود 

ادامه می دادند. 
متاســفانه مســئولان مــا چنیــن 
مشــکلاتی را نمی بینند و به این موضوع 
توجــه ندارند که جوان هــای ما افرادی 
هســتند که موســیقی برایشــان شغل 

اســت نه تفریح و ســرگرمی. زمانی که 
مســئولان فرد یا افراد یــا گروه هایی را 
ممنوع الکنسرت می کنند یعنی شغلشان 
را از آنهــا می گیرند، درحالیکه آن فرد یا 

افراد کاری جز موسیقی بلد نیستند.
در مدتــی که آموزش مجازی 
و رایــگان را پیــش گرفته ایــد، 

بازخوردها چگونه بوده است؟
برگــزاری کلاس های آموزشــی 
برایم انرژی های مثبت بســیاری داشته و 
واقعا باورم نمی شــد که تا این حد مورد 
اســتقبال علاقمندان قرار گیرد. از زمان 
برگزاری کلاس ها تاکنون پیام های بسیار 
زیادی از هنرجویان دریافت کرده ام. آنها 
اجراهای شــان را برایم ارسال می کنند و 
از تغییــرات مثبتی می گویند که با وجود 
کلاس ها در نوازندگی شــان ایجاد شده 

است. 
خــودم نیــز متوجــه تغییــرات 
بســیار گســترده ای در نحوه نوازندگی 
هنرجویان شــده ام و بابــت این اتفاق 
بسیار خوشحالم. کلاس های آموزشی ام 
از طرفــی باعث شــده در روند تدریس 
به دستاوردهایی برســم، اینکه آنچه در 
یادگیری بهتر هنرجویان موثرتر اســت 
چیســت و چگونه می توانم در آموزش 

آنها مفیدتر باشم.
آیا اثر تازه ای هم در دســت 

دارید؟
چنــد اثر در حــال تولید داریم که 
اتفاقا یکــی از آنها با نام »جنگ نامریی« 
در خصوص کروناســت و توسط آن از 
کادر درمان کشور تقدیر می کنیم. ما هم از 
همه مردم می خواهیم که در خانه بمانند 
و اصول بهداشتی را رعایت کنند.

 بــه نظــرم اگــر تشــکلی وجود داشــت و اگر سیســتم به ســمت و ســویی می رفت کــه اهالی موســیقی 
راک بــه واســطه آن کســب درآمــد می کردند، وضعیــت به این شــکل نبود و بندهــا و گروه ها بــه فعالیت 
خــود ادامــه می دادنــد. متاســفانه مســئولان ما چنیــن مشــکلاتی را نمی بینند و بــه این موضــوع توجه 
ندارنــد کــه جوان هــای ما افرادی هســتند که موســیقی برایشــان شــغل اســت نــه تفریح و ســرگرمی.

انواع اسپلیت، کولر، یخچال های خانگی و صنعتی کولر فروش، نصب و تعمیر 
ماشین، سردخانه، چیلر، داکت، پمپ آب 
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قالیچه های 
شگفت انگیز و 

مدهوش کننده 
از هنرمند 
آذربایجانی

گروه فرهنگ و هنر - فرض و قالیچه در کشــور آذربایجان جزو قدیمی ترین صنایع و هنرهای 
 دســتی اســت. تاریخچه قالیچه بافی در آدربایجان به دو هزار ســال پیش از میلاد حضرت مسیح )ع(

 برمی گردد.
فرش ها و قالیچه های این دیار همانند فرش های ایرانی دارای رنگ های گرم و پر جنب و جوش 
هستند. بسیاری از این قالیچه ها برای تزئین دیوارها، کف ساختمان ها، روی مبل ها، صندلی ها، تخت ها 

و میزها استفاده می شوند.
فایــق احمــد )Faig Ahmed(، هنرمند و طراح بین المللی آذربایجانی که متولد شــهر باکو 
اســت؛ فرش ها و قالیچه های ســنتی و کلاســیک را تبدیل به آثار هنری چشم گیر و همراه با مفهوم و 

شخصیت کرده است.
او سعی می کند صنایع دستی باستانی را دوباره تصویرسازی و با تجزیه و تحلیل عناصر و ساختار 

آن ها، کلیشه های بصری جدید خلق می کند.
معمولا طرح های فرش او با یک الگوی کلاسیک آغاز می شوند ولی به تدریج یا ناگهانی تبدیل 

به شــکلی هندسی و بصری جدید شده که نشات گرفته از دنیای امروز 
است و برای قدیمان بی معنی است.

مثلا، در برخی طرح ها، قالیچه به نســخه دیجیتالی و پیکسلی 
خود تبدیل می شود یا طرح هندسی قالی برعکس شده و محو می گردد. 

 در برخی اشــکال شــاهد ذوب شدن رنگ ها و طرح ها هســتیم انگار می خواهند 
محو شوند.

طرح های قالیچه این هنرمند آذربایجانی بســیار خاص و منحصربه فرد هستند. 
همه قالیچه هایی که با طرح های او ساخته شده اند؛ یک اثر هنری و قطعه ای خیره کننده 

به نظر می رسند که کارکردی بیشتر از صرف یک فرش دارند.
آخرین کار او، یک قالیچه بزرگ و دراز اســت که حاصل دوران قرنطینه و خانه نشــینی بر اثر 

شیوع ویروس کرونا است. این فرش به تازگی رونمایی شده و طراحی بسیار معناگرا و خارق العاده ای دارد.

شهاب صادقی می گوید: برخی موضوعات مرا به برگزاری کلاس های آموزشی رایگان ترغیب کرد، یکی از آنها بحث های مالی و اقتصادی بود. 
کلاس های آموزشی گیتار الکتریک نسبت به دیگر سازها ارزان نیستند و همین موضوع هنرجویان و علاقمندان را با مشکلاتی مواجه کرده است.

موسیقی جزو مشاغلی  است که 
بیشترین ضربه را از کرونا خورد
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